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Vážení a milí čtenáři,  

naše škola slaví 55. výročí od svého založení. Oslavy se konaly 

v divadelním sálku za účasti pana starosty Adámka a několika 

dalších osobností Šumperka. Přítomni byli též rodiče, žáci 

i pedagogové.  

Dočtete se samozřejmě i o aktuálním dění na Pětce, mimo jiné 

o tom, jak naši žáci jeli obhajovat svou učitelku, kterou nominovali 

na Zlatého Ámose, do Poslanecké sněmovny ČR. 

Dále se náš časopis zaměřil na drogovou tematiku. Přinášíme 

několik textů, které nás mohou přimět k zamyšlení, nakolik jsou 

dnešní děti ovlivňovány světem drog. 

Najdete zde také polemický článek o současném stavu českého 

školství. Někteří budou s textem zcela souhlasit, jiné možná 

nadzvedne ze židle.    

Pravděpodobně vás bude šokovat článek o tom, jak digitální 

technologie ničí naše děti.  

V závěru našeho úvodníku se budeme řídit moderním heslem 

ZPOMAL, který mnozí lidé začínají následovat a uskutečňovat. 

Zkusme v krátkém zklidnění v sobě nechat zaznít krásná a moudrá 

slova známé písně (P. Ulrych, J. Skácel): 
 

Pane, ať jsi stéblo trávy nebo obyčejný list, 

prosím, dej, ať aspoň trochu umím ve tvých vzkazech číst. 

Prosím, dej, ať řeči stromů aspoň trochu rozumím, 

ať vědí, že se učím a že nic neumím. 
 

Dej, ať zlomím svoji pýchu, dej mi hledat pokoru, 

když se trápím zbytečnostmi, ať pohlédnu nahoru. 

Ať mi stačí dohlédnout na obzor, který jsi mi dal, 

ať se smířím se vším, co jsi mi kdy vzal. 
 

Dej mi sílu snášet pokorně, co změnit nemám sil, 

a odvahu, abych to, nač stačím, na tomhle světě pozměnil. 

A dej mi taky prostý rozum, který vždycky správně rozezná, 

co se změnit nedá a co se změnit dá. 
 

 

5 
 

Den D 

se blíží… 
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Oslavy 55. výročí založení naší školy 
 

Naši žáci na oslavě ukázali své dovednosti 

a nacvičili krásný program pod vedením paní 

učitelky Števove, učitelky Štěpánové a dalších. 

Nejprve zahrála Nicolette Michaela Onofrei (9. B) 

dvě klavírní skladby (Amélii od Yann Tiersena 

a Sunshine and Meadows od Timothyho Browna).  

Poté vystoupil starosta Šumperka Miroslav 

Adámek s krátkým projevem, ve kterém ocenil 

a povzbudil žáky a učitele Pětky.   

 

 
 

Následovala další klavírní skladba (E-Rahbari Kiss 

the Rain) v podání Elišky Krillové z 9. B. Výběr žáků 

z 3. A zarecitoval vtipnou básničku Jiřího Žáčka 

Ufo, ufo, ufoni. Vystřídali je žáci navštěvující 

kytarový a flétnový kroužek doplnění dětmi z 3. C. 

Zcela zaplnili pódium, že by ani špendlík mezi nimi 

nepropadl, a zahráli a zazpívali písně Princezna ze 

mlejna a Škola má narozeniny. A znovu zazněl 

klavír, který rozezvučela Lucie Vojáčková z 9. A 

skladbou Jiřího Maláska Balada pro Adélku. 

Matouš Rajnošek ze 3. C zarecitoval báseň Kristýny 

Nedělníkové (9. A) Dobrodružství v džungli. 

Následovaly taneční kreace v podání čtyř děvčat 

z 3. A (skladba od Lewise Capaldiho Someone You 

Loved). Petr Vymazal přidal recitaci humorné 

básně Jiřího Žáčka Turistická příhoda s detektivní 

zápletkou. Vystřídaly ho taneční páry z 9. A a 7. B, 

které temperamentně zatančily na lidovou píseň 

Nepij, Jano. Nastoupila sestava ukrajinských žáků  

 

 
 

společně s ukrajinskou asistentkou Natálií 

Voloshynovou a předvedli dvě ukrajinské písně 

(Můj Kyjeve od Tatiany Khodyové a Moje učitelko 

od Oksany Bilozirové). Potom byla překonána 

Zuzana Norisová vystoupením děvčat ze 7.A, která 

předvedla píseň Pátá. Následoval projev ředitele 

školy Petra Málka, který ocenil velkou podporu 

města, bez které by škola nemohla prosperovat 

a jako další nenahraditelnou stránku pozitivního 

vývoje školy vyzdvihl kolektiv zaměstnanců. Poté 

na pódium přišel Jakub Meloun ze 3. C 

a zarecitoval báseň Miloše Macourka Tučňáci. 

Také obecenstvo krátce informoval o tom, jak 

společně s dalšími žáky obhajoval v Praze paní 

učitelku Gintherovou nominovanou na Zlatého 

Ámose.   Oslavy zakončila hudební skupina 

Defenders svou vlastní skladbou Old town, která 

svým tvrdým a strhujícím rytmem rozechvěla zdi 

naší školy. 

Co k tomu dodat? Já jsem tam byl, já jsem to viděl, 

já jsem se bavil, já jsem se smál, já jsem byl dojat. 

Já jsem byl hrdý na naše talentované žáky. Já jsem 

se bál při poslední skladbě, že budu stržen rytmem 

skupiny Defenders a zakřepčím před pódiem, což 

by vyvolalo nemalé zděšení v řadách přítomných. 

Naše milá školo, ať se ti vše daří i v příštích 55 

letech!  

Luboš Bližňák 
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Ze zákulisí oslav 
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Státní dohled selhává. Inspekce 

si s prodejci legálních drog neví rady. 
 

Pod zástěrkou takzvaných „sběratelských 

předmětů“ můžete v mnoha obchodech najít 

cukrovinky, sušenky a další sladkosti, které podle 

prodejců nejsou určené k jídlu. Je však známo, že 

si jimi navodíte podobné účinky, jaké jsou běžné 

při kouření marihuany. Kvalita těchto syntetických 

látek je ale často pochybná a mohou představovat 

i četná zdravotní rizika. Státní zemědělská 

a potravinářská inspekce (SZPI) přesto tvrdí, že má 

svázané ruce a nemůže zasáhnout. 
Psychoaktivní syntetické kanabinoidy, jako je HHC 

(Hexahydrokanabinol) nebo THCP (Tetrahydro- 

cannabiphorol), jsou látky, které jsou u nás zatím 

stále legální a jejich prodej není státem přímo 

regulován. Na rozdíl od známějšího THC, což je 

hlavní psychoaktivní složka obsažená v marihuaně, 

byť účinky mohou být podobné. Jejich prodejci se 

vzdávají odpovědnosti tím, že označují zboží pouze 

za „reklamní a turistický suvenýr“, který není dle 

etikety určen k přímé konzumaci. 

Přestože nejsou tyto syntetické kanabinoidy 

vysloveně zakázány, podle zástupců českého 

konopného průmyslu by stejně měly být jakožto 

takzvané nové potraviny před uvedením na 

evropský trh schváleny Evropskou komisí 

z hlediska bezpečnosti. Nejen, že u nich zatím 

nevznikly žádné studie dlouhodobého účinku na 

lidské zdraví, ale podle odborníků mohou 

obsahovat i těžké kovy a nebezpečné karcinogenní 

látky. 

 „V tuto chvíli se žádné potravinářské výrobky 

s obsahem HHC nebo jiného syntetického 

kanabinoidu legálně na trhu EU prodávat nesmí,“ 

říká František Švejda, člen výkonné rady českého 

konopného klastru CzecHemp. 

Rozmach prodeje syntetických kanabinoidů 

považuje za riziko také zakladatel značky Konopná 

lékárna a výrobce konopné kosmetiky Jiří Stabla. 

Stát by podle nich měl zpřísnit legislativu, aby 

dokázal pružněji reagovat na výskyt nových 

syntetických kanabinoidů, a zamezit tomu, aby 

byly tyto látky dál prodávány na našem trhu jako 

Ukázka z aktuální nabídky jednoho z českých internetových shopů. 
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sběratelské předměty. Stabla také upozorňuje, že 

nové syntetické kanabinoidy bývají často 

zaměňovány za nepsychoaktivní CBD, což je další z 

rodiny látek přirozeně ve větší míře obsažených v 

konopí, kterou užívají například sportovci pro 

zlepšení regenerace. 

O zákazu HHC uvažoval kvůli jeho popularitě mezi 

dětmi a mladistvými ještě v létě i ministr 

zdravotnictví Vlastimil Válek (TOP 09). Vláda 

o zákazu ale nakonec nerozhodla s tím, že počká 

na schválení zákona o psychomodulačních látkách, 

který by měl začít platit v příštím roce.  

Nyní se ukázalo, že na prodejce je krátká i Státní 

zemědělská a potravinářská inspekce (SZPI), která 

má v Česku kontrolu potravin na starosti. Mluvčí 

inspekce Pavel Kopřiva ve vyjádření uvedl, že 

inspekce přistupuje ke kontrolám potravin 

s obsahem kanabinoidů, jako například HHC, které 

se i kouří a vaporizuje, „případ od případu na 

základě individuálních okolností“. „K systema-

tickým kontrolám bude možné ze strany SZPI 

přistoupit po přijetí legislativní úpravy na 

psychomodulační látky, která by měla nastavit 

jasnější právní rámec ve vztahu k těmto látkám,“ 

dodal Kopřiva. 

Za posledního půl roku sice inspekce zastavila 

prodej sedmi potenciálně nebezpečných výrobků 

s obsahem HHC, vždy šlo ale zároveň o naměření 

nadlimitního obsahu zakázaného psychoaktivího 

THC, které může mít v potravinách podle platné 

legislativy maximálně 1procentní zastoupení. Na 

látky, jež zatím nebyly zaneseny v zákoně, je tak 

stále krátká. 

Asociace bezpečného konopí, která sdružuje 

výrobce, distributory a spotřebitele konopných 

extraktů a výrobků z konopí, novelu o psycho-

modulačních látkách podporuje.  

„Novou legislativu považujeme za nesmírně 

potřebnou pro regulaci existujícího neregulo-

vaného trhu s tzv. novými psychoaktivními látkami 

jako je např. HHC nebo kratom. Tyto látky se 

nemají dostávat k nezletilým a je potřeba, aby 

tomu legislativa odpovídala,“ uvedla asociace. 

Zdroj: 3. 12. 2023, Echo24.cz 

https://www.echo24.cz/a/HKT4u/zpravy-domaci-

hhc-marihuana-kontrola-statni-zemedelska-

potravinarska-inspekce-cannabis-shopy 

Kráceno. 

https://www.echo24.cz/a/HKT4u/zpravy-domaci-hhc-marihuana-kontrola-statni-zemedelska-potravinarska-inspekce-cannabis-shopy
https://www.echo24.cz/a/HKT4u/zpravy-domaci-hhc-marihuana-kontrola-statni-zemedelska-potravinarska-inspekce-cannabis-shopy
https://www.echo24.cz/a/HKT4u/zpravy-domaci-hhc-marihuana-kontrola-statni-zemedelska-potravinarska-inspekce-cannabis-shopy


S t r á n k a  | 9 

 

Jak můžete poznat, že vaše dítě bere 

drogy? 

Existují určité signály, které mohou ukazovat na 

možnost, že vaše dítě užívá návykové látky. Tyto 

signály mohou však také souviset s přirozenými 

změnami v období dospívání a nemusí vždy 

vypovídat o užívání drog. 

■ Nadměrná vyčerpanost a snadná unavitelnost, 

neobvyklá ospalost nebo naopak nespavost (záleží 

na typu drogy). 

■  Neodůvodněné střídání nálad, neobvyklá 

podrážděnost nebo agresivita. 

■ Ztráta chuti k jídlu a výraznější hubnutí. 

■ Ztráta koníčků, zájmů. 

■ Zhoršený prospěch ve škole. 

■ Změna přátel a hodnot. 

■ Změny v oblékání a úbytek péče o zevnějšek. 

■ Časté lži a tajnůstkářství. 

■ Nevysvětlitelné ztráty peněz či věcí. 

■  Kožní defekty – nápadně a dlouhodobě 

zhoršená pleť. 

■  Nález drog, stříkaček a jehel apod. Časté 

vysvětlení dítěte, že tyto věci patří kamarádovi, je 

velmi nepravděpodobné. 

Tyto signály se nemusí projevovat všechny 

najednou. Zpočátku užívání drog mohou být skoro 

nepostřehnutelné. Každopádně postupem času, 

pokud užívání drog pokračuje, dojde k výrazným 

projevům tohoto chování. Nejasné případy se vždy 

vyplatí konzultovat s odborníkem. 

Co můžete dělat, když máte podezření nebo 

zjistíte, že vaše dítě bere drogy? 

Nestyďte se za to, že vaše dítě bere drogy. 

Každému se to může stát, i když ne každý si to 

dovede přiznat. Jedná se o realitu a je potřeba se 

k ní postavit a jednat. Tím, že si tuto realitu 

nepřipustíte, škodíte dítěti i sobě. Také záleží na 

tom, o jaké drogy se jedná, ale ani to nemění nic 

na tom, že se něco děje – jde o problém spojený 

s drogami, který ohrožuje vaše dítě i celou rodinu. 

Nepanikařte 

Je dobré si celou situaci „v klidu“ promyslet. 

Promluvte si s partnerem nebo s někým blízkým. 

Drogový problém nevznikl ze dne na den. Je 

pravděpodobné, že dítě bere drogy delší dobu. 

Může se jednat o experimentování s drogami, ale 

může také jít i o pokročilejší stádium. 

Informujte se 

Vyhledejte dostupné informace – v odborné 

literatuře nebo přímo v odborných zařízeních 

(telefonicky, e-mailem, osobně). 

Buďte důslední 

Je potřeba si dopředu promyslet, zda pravidla, 

podmínky či postup, ke kterým jste se rozhodli, 

jste schopni i dodržet. Je nutné, aby oba rodiče 

byli v přístupu k dítěti jednotní a na řešení situace 

se podíleli společně. 

Vyhledejte odbornou pomoc 

V situaci, kdy si sami nevíte rady, se obraťte na 

odborné zařízení. Do takového zařízení můžete 

přijít společně se svým dítětem, nebo pokud vaše 
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dítě odmítne i sami. Pokud vaše dítě bude chtít 

vlastní problémy řešit bez vás, neznamená to, že 

byste neměli vyhledat odbornou pomoc vy sami 

nebo že byste neměli vyhledat pomoc společně. 

Nenechte se… 

Nenechte se „ukolébat“ prohlášením vašeho 

dítěte, že má situaci pod kontrolou. Nepouštějte 

se do obecných diskusí o drogové problematice, 

ale hovořte o problému, který se přímo týká vás. 

Nezapomeňte na ostatní členy rodiny. 

Neočekávejte jednoduché, zázračné a rychlé 

řešení. 

 

Zdroj: https://www.prevcentrum.cz/nase-

sluzby/prace-s-rodinou-a-rodinna-terapie/jak-

muzete-poznat-ze-vase-dite-bere-drogy/ 

 

 

Faktory vzniku závislostí 
 

Faktory zvyšující riziko 

vzniku závislostí 
 

· problémové chování v dětství, zanedbávaní 

a zneužívání 

· v adolescenci malá sebedůvěra a sebeúcta, 

chronická nemoc a hendikep, špatný školní 

prospěch, sklon k riskování, duchovní prázdnota, 

absence smyslu života 

· duševní nemoc 

· významná ztráta v rodině 

· chronicky nemocní rodiče 

· rodiče příliš autoritativní, nebo naopak 

nadměrně benevolentní 

· nedostatečná komunikace a dysfunkční rodina 

· chudoba 

· negativní vzory v okolí 

· glorifikace rizikového chování 

· nízká úroveň vzdělání 

· nezaměstnanost 

 

Faktory snižující riziko 

vzniku závislostí 
 

· sebeúcta a sebedůvěra 

· pozitivní perspektiva 

· účast na životě církve 

· schopnost sebekontroly 

· dobré vztahy v rodině 

· neautoritativní podpora dospívajícího (a jeho 

přijímaní takového, jaký je) 

· schopnost rodičů dobře komunikovat a řešit 

rodinné problémy 

· kvalitní školy 

· pozitivní vzory ve společnosti 

 

Zdroj: https://www.lf1.cuni.cz/ceske-deti-jsou-v-

zavislostech-naspici-praktici-pomohou-se-

vcasnym-zachytem 

 

 
 

 

https://www.prevcentrum.cz/nase-sluzby/prace-s-rodinou-a-rodinna-terapie/jak-muzete-poznat-ze-vase-dite-bere-drogy/
https://www.prevcentrum.cz/nase-sluzby/prace-s-rodinou-a-rodinna-terapie/jak-muzete-poznat-ze-vase-dite-bere-drogy/
https://www.prevcentrum.cz/nase-sluzby/prace-s-rodinou-a-rodinna-terapie/jak-muzete-poznat-ze-vase-dite-bere-drogy/
https://www.lf1.cuni.cz/ceske-deti-jsou-v-zavislostech-naspici-praktici-pomohou-se-vcasnym-zachytem
https://www.lf1.cuni.cz/ceske-deti-jsou-v-zavislostech-naspici-praktici-pomohou-se-vcasnym-zachytem
https://www.lf1.cuni.cz/ceske-deti-jsou-v-zavislostech-naspici-praktici-pomohou-se-vcasnym-zachytem
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Drogy mezi dětmi na základních školách 
 

Každý rodič doufá, že právě jeho dítěte se 

problémy s drogami týkat nebudou. Položme si ale 

některé otázky. Třeba: Jak se dnešní česká 

společnost dívá na omamné látky, jak je nastaven 

právní systém, jaká je dostupnost ilegálních či 

legálních drog v ČR? O nastavení a funkčnosti 

právního systému jste si mohli udělat obrázek 

z prvního článku Státní dohled selhává. Inspekce si 

s prodejci legálních drog neví rady. Čeští 

zákonodárci nemají čas řešit podružnosti drogové 

problematiky, protože 

musí přednostně 

prosadit například 

korespondenční volbu 

či bojovat proti 

dezinformacím, které 

se zakrátko s během 

času ukáží jako 

pravdivé.  

Nejhorší zprávou ale 

je, že snadnost s jakou 

dnes mohou děti 

sehnat v podstatě 

jakoukoli drogu je 

naprosto zarážející. 

A týká se to i našeho 

krásného Šumperka. 

To, že jsou dnes dětem 

nabízeny elektronické 

cigarety s lákavými příchutěmi a děti mají tyto 

„sladkosti“ ve  stále větší oblibě, je důsledkem 

absolutní nemorálnosti výrobců a prodejců tohoto 

svinstva a totální neschopnosti vládnoucích 

politiků. Naše děti, aniž si to uvědomují, se stávají 

„závisláky“ na dobře skrytém nikotinu a dalších 

látkách a zajišťují tak obchodníkům velké zisky 

i do budoucna. Jenže elektronické cigarety se jeví 

jako směšné při porovnání s legálními drogami 

jako je HHC, kratom a podobně. K tomu se 

přidávají drogy nelegální. V posledních letech pár 

měst (např. Havířov, Jirkov) udělal rozbor 

odpadních vod na základních školách. V těchto 

vzorcích byla zjištěna nejen přítomnost marihuany 

ale i například pervitinu.  Na základních školách! 

Základní školy včetně té naší věnují velký prostor 

preventivním programům. Učitelé často hovoří 

s dětmi o tomto problému. Pedagogové se 

všemožně snaží zabránit žákům v požívání 

elektronických cigaret a dalších drog přímo ve 

škole, ale jejich pravomoci jsou tak omezené, že 

jsou v podstatě bezmocní. A jsou bohužel i rodiče, 

kteří elektronické cigarety dětem povolují. Jak se 

asi cítí učitel, který 

během dne při 

dohledu běhá po 

třídách, po chodbách a 

toaletách a hlídá, aby 

děti nekouřily, když 

odpoledne ve městě 

potká rodinu se svým 

žákem a vidí, jak si 

osmák vesele 

vykuřuje? A nejedná 

se o rodinu sociálně 

slabou či jinak 

narušenou. A není to 

případ ojedinělý.  

Jakou budoucnost mají 

naše děti, když jsou 

jim na každém rohu 

nabízena různá 

nebezpečná lákadla zabalená v krásném obalu? 

A systému je to v podstatě jedno. Změní se 

postupně naše města v zombie zóny, jak to 

můžeme sledovat například v americké Filadelfii? 

Co říkají samotní žáci o dostupnosti drog 

v Šumperku: 

- V dnešní době může mládež drogy lehce sehnat. 

- Každý si dokáže drogu lehce sehnat. Třeba přes 

kamarády. 

- U Číňana seženete vše lehce, na tajno i na 

objednání. 

Luboš Bližňák 
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Názory našich žáků na drogy 
Krátké ukázky z delších textů 

 

Proč by měl někdo začít s drogami? Nejspíš ze 

zvědavosti, nebo někdo chce být cool, má 

problémy v rodině či jednoduše ze stresu. Třeba 

ano, třeba drogy mohou pomoci. Ale ta závislost 

za to asi nestojí. Ale co když jo, co když pod vlivem 

drogy člověk vidí a dozví se věci, co nám unikají, co 

když najednou ví všechno? Anebo má jen 

halucinace.   

Experimentování s drogami je určitě nebezpečné, 

budu se radši od nich držet dál. Nikdy nevíš, kdo tě 

bude chtít otrávit. Nestojí mi to za to. Vím, že mi 

stačí někomu říct a můžu je zkusit, ale nechci. 

Neříkám, že nikdy, nevím, kdy mi budou 

vyhrožovat a budu je muset přijmout. Budu se ale 

snažit vyhýbat se jim. I vy byste se jim měli 

vyhýbat. 

- - - 

Drogy jsou bez debaty nebezpečné. Podle mě 

mladí lidé začínají s drogami, protože je konzumují 

například jejich oblíbení interpreti. Není žádnou 

novinkou, že společnost umí lidi ovlivnit. A v 

případě drog to platí dvojnásobně. Na nějakých 

drogách se člověk stane závislý lusknutím prstu. U 

jiných to trvá trochu déle. Říká se: Drogy jsou 

zkratka do slepé uličky. Po nějaké době vás drogy 

zničí. Dobrým příkladem je Cid Williams (nebo jak 

se jmenuje). Ten se po nadměrné konzumaci drog 

naprosto zhroutil. Nejlepší je s drogami nezačínat. 

Ale pokud jste už začali, asi zkuste odvykací 

centrum nebo tak něco. 

- - - 

Drogy a mládež je velké téma. Drogy se totiž dají 

sehnat všude. Řeknete třeba kamarádovi a on vám 

je může donést do druhého dne. Drogy můžete 

sehnat i ve večerce.  

- - - 

Dostupnost těchto kravin je bohužel velká hlavně 

ve větších městech. Je to velký problém, protože 

se to dostává mezi děti. Někdy prý bývají i nuceny, 

aby si to koupily. Já osobně bych odmítl, kdyby mi 

to někdo nabídl. A prostě nemám rád všechno, co 

se kolem toho motá. A všechny ty děcka, která 

jsou třeba od nás ze školy a pijí, kouří a fetují, 

u mě nejsou frajeři, ale fetky.  
 

 
 

Jsou různé možnosti, jak drogy užívat. Třeba přes 

bongo nebo kýbl. Kýbl je silnější, než když si 

ubalíte brko. 

- - - 

Pokud chcete začít s drogami, tak se nejdřív sami 

sebe zeptejte, jestli to fakt chcete, protože potom 

už nemusí být cesta zpět. 

Drogy mohou někomu udělat dobře jen proto, že 

se po nich cítí volně. Ale vždy budou spíše 

škodlivé. 

Pokud vám někdo něco takového nabídne, tak se 

držte dál. A vždy říkejte NE! Nikdy nezkoušejte nic, 

co sami nechcete. 
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Zlatý Ámos na Pětce 

 

Z nominačního listu 
Když jsem svého šestiletého syna Maxíka 

vyzvedávala jako každý den ze školy, zastavila nás 

dvojice žáků s prosbou o podpoření jejich paní 

učitelky podpisem do nominace na Zlatého 

Ámose. 

Můj syn nominaci pochopil jako oznámkování paní 

učitelky za její práci ve škole, stejně jako dostávají 

známky děti. Neváhal a hned druhý den zašel do 

kanceláře školy pro podpisové archy. Zapojil do 

svého plánu celou třídu a společně s kamarády 

sháněli podpisy po celé škole, aby mohli svojí paní 

učitelku nominovat. Jeho plán mi doma zdůvodnil 

tím, že paní učitelka si zaslouží jedničku 

s hvězdičkou, protože je na ně moc hodná, 

a všichni se do školy moc těší, že je zase něco 

nového naučí. 

Když se blížil termín odevzdání přihlášky, syn byl 

nemocný a chybělo ještě asi 30 podpisů. Snažila 

jsem se mu vysvětlit, že nevadí, když nesežene 100 

podpisů, že i tak bude paní učitelka ráda, že na ni 

její děti myslí a snažily se jí za její práci ocenit. Do 

školy se vrátil 2 dny před uzávěrkou. Neztrácel 

naději, že by jejich paní učitelka mohla postoupit. 

Vydal se tedy s kamarády na druhý stupeň a to 

přímo do deváté třídy. Starší spolužáci jejich 

nadšení a odhodlání ocenili a podpořili je svými 

podpisy. Podařilo se jim tedy sehnat dostatek 

podpisů pro podporu své paní učitelky. 

Dovoluji si pár řádky popsat její práci z pohledu 

rodiče. Na paní učitelce Gintherové jde vidět, že je 

to člověk na správném místě a že žije svou prací. 

Děti učí hravou formou a zařazuje stále nové 

a zajímavé vyučovací metody. Každý den si najde 

čas, aby nám rodičům poslala střípky z celého dne. 

My tak máme zpětnou vazbu, co a jakým 

způsobem učí. Neustále mě překvapuje, jakým 

způsobem je možné děti ve výuce zaujmout 

a naučit je, že učení není jen dril a dřina, ale 

zábava a radost z každého nového písmenka, 

z každého vypočítaného příkladu. 

Začátkem listopadu pro nás paní učitelka s dětmi 

nachystala pasování na čtenáře. Všichni táhli za 

jeden provaz a poctivě se učili básničky a písničky, 

aby mohli potěšit své rodiče, sourozence 

a prarodiče, a ukázali nám, co všechno se už za tak 

krátkou dobu naučili. Byl to pro nás všechny 

krásný společný zážitek. 

Ať už si cenu Zlatého Ámose odnese kdokoli, tak 

naší paní učitelce Gintherové píšeme jedničku 

s hvězdičkou. 

Lenka Hegerová 

 

Marie Gintherová 
třídní učitelka 1. C 
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Obhajoba Zlatého Ámose v PS ČR 
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Procitněme aneb tři alarmující poznámky 

k českému školství 
Ivo Strejček 

 

Blíží se pololetí školního roku 2023–24 a žáci 

i studenti základních a středních škol budou 

dostávat vysvědčení. Zřejmě i v tomto kontextu se 

v posledních dnech objevila celá řada informací 

souvisejících s aktuálním stavem českého 

vzdělávání i návrhy, jak neradostná data 

„napravit“. Všimněme si některých. 

 

Poznámka 1 

Abychom si lépe uvědomili, v jak zoufalém stavu 

české vzdělávání je, citujme několik 

neuvěřitelných dat z Výroční zprávy České školní 

inspekce 2022/23. Vynechme data týkající se 

středoškolských výsledků a všimněme si pouze dat 

popisujících kvalitu znalostí žáků základních škol. 

Základních škol proto, že jde o vzdělání, které má 

být povinně poskytnuto všem dětem bez rozdílu 

pohlaví, rasy nebo společenského postavení 

a jehož kvalita následně předurčuje úroveň 

vzdělání středoškolského i vysokoškolského. 

Minimální nebo nedostatečnou úroveň znalostí:1 

-         U čtenářské gramotnosti v 5. ročníku 

           vykazuje 55 % žáků; 

-         U čtenářské gramotnosti v 9. ročníku  

           vykazuje 46 % žáků; 

-         V dějepise – 9. ročník 57 % žáků; 

-         Ve fyzice – 9. ročník 54 % žáků; 

-         V chemii – 9. ročník 64 % žáků; 

-         V přírodopise – 9. ročník 55 % žáků; 

-         V zeměpise – 9. ročník 50 % žáků; 

                                                           
1

 Zdroj: Kvalita vzdělávání v ČR, Výroční zpráva 
2022/2023, Česká školní inspekce, str. 76, Praha, 
prosinec 2023. 
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Z těchto čísel, která zveřejnila Česká školní 

inspekce (tedy jde o výsledky inspekčních šetření, 

nejde o data neprofesionálně sebraná), plyne, 

že asi polovina žáků opouští základní školy 

s minimálními nebo žádnými znalostmi v klíčových 

vyučovacích předmětech. Další úspěšný rozvoj 

dítěte limituje především nedostatečná čtenářská 

gramotnost (1. stupeň ZŠ opouští 23 % dětí, které 

nevykazují jakoukoli čtenářskou gramotnost, 

2. stupeň ZŠ 16 %!). 

 

Poznámka 2 

Údajní odborníci z Masarykovy university v Brně 

„představili nový typ vysvědčení s názvem JINAK“. 

Tento „moderní“ typ vysvědčení má mít šest stran. 

První strana má obsahovat administrativní údaje, 

celá druhá strana má být věnována popisu 

„chování dítěte sama k sobě, k druhým i k učení 

a tuto stránku vysvědčení vypracuje společně sbor 

učitelů“. Třetí až pátou stranu bude tvořit 

hodnocení jednotlivých předmětů na základě 

„bodování na škále v jednotlivých disciplínách, kde 

učitel radí, jak se má dítě zlepšit“. Poslední strana 

„dává prostor k sebehodnocení samotnému 

žákovi. Sem také učitel umístí obrázek, který dítě 

v minulém období nakreslilo, nebo příběh, o který 

se podělilo“. Autoři z Brna si ale především libují, 

že toto šestistránkové vysvědčení bude 

„společnou prací učitelů, žáků a rodičů“. K takové 

formě vysvědčení se už, bohužel, hlásí asi šedesát 

základních škol v ČR! 

Jednou věcí jsou „nápady“, kterými nás zaplavují 

mnohá tzv. pedagogická pracoviště, aby tak 

ospravedlnila a obhájila svoji existenci. 

Podstatnější však je, že náš vzdělávací systém 

ztrácí pojistné mechanismy, kterými by eliminoval 

podobné návrhy rozvracející školství. 

Jak je vůbec možné, že Česká školní inspekce 

nebuší na poplach (a varovných dat potvrzujících 

neblahé trendy má dost a dost, jak je vidět výše) 

a nevybízí ministerstvo školství k rozhodným 

zásahům proti evidentně zničujícím nápadům, 

jakými je například „šestistránkové vysvědčení“? 

Proč se neozývají a neprotestují učitelé? Vždyť 

vypracovávání zbytečných elaborátů jim vezme  

 

další cenný čas nutný k přípravě na výuku i na 

výuku samotnou? Mají daňoví poplatníci tolerovat 

úředníkům z ministerstva školství postoje, kterými 

nápady typu „progresivní vysvědčení“ podporují 

a „zařazují mezi povolené formy školních 

dokumentů“? Je akceptovatelné, aby v souvislosti 

s „novým vysvědčením“ vedoucí odboru 

mateřského a základního školství MŠMT prohlásil, 

že „podporujeme i zrušení známkování v prvních 

třech ročnících základní školy, protože známkování 

na tomto stupni vzdělání už v EU opustili“? Cožpak 

si můžeme i nadále dovolit podporovat 

chaotizující metody sporných odborníků vedoucí 

až k zaostávání, které hraničí s negramotností – 

v minulých desetiletích v této zemi nemyslitelné 

a fakticky vymýcené? 

 

Poznámka 3 

Národní ústav duševního zdraví uvádí, že „40 % 

žáků vykazuje známky střední až těžké deprese, 

30 % má úzkosti“. I proto prý Národní pedagogický 

institut ve spolupráci s ministerstvem školství 
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připravuje změny, které mají „přinést větší důraz 

na duševní zdraví a pohodu žáků ve školní výuce“. 

Novým tématem zařazeným do „moderních“ 

učebních směrů se má stát tzv. „wellbeing“ -  

z angličtiny do češtiny snad přeložitelné jako 

„pohoda a blahobyt“. „Wellbeing bude ukotven 

v oblasti, která se má jmenovat osobnostní, 

sociální, etická a karierní výchova“, sděluje jedna 

z autorek z Národního pedagogického institutu. 

Je právě zařazení programů navozujících pocit 

„pohody a blahobytu“ do vzdělávacího procesu 

tou správnou cestou? Výuka je práce a sem tam to 

nebývá (jako každá práce) činnost příjemná 

a pohodlná. Vždy přece bylo normální, že ne každý 

musel nutně prožívat „wellbeing“ při lámání si 

hlavy nad řešením rovnic nebo učením se 

nepravidelných sloves. 

Nepochybně mnoho záleží na osobnosti 

pedagoga, jak pojmout výuku zábavně, ale ani on 

neumí zabránit každodennímu mnohahodinovému 

vysedávání dětí a mladých lidí u počítačů hraním 

nejbizarnějších her. Není právě onen soustavný 

„pobyt“ dětí ve facebookových bublinách či 

u počítačů jedním z důvodů jejich depresí? A co 

vliv nejrůznějších tzv. „influencerů“, lidí mnohdy 

podivných a leckdy zjevně psychicky labilních? 

A jak se vůbec na duševním zdraví dětí podepisuje 

rodina, často nefunkční, rozbitá, rozvrácená 

a zbavená vnitřní důvěry a sounáležitosti? Neměli 

bychom právě tady hledat příčiny problematických 

psychických stavů dnešní mládeže? 

Cestou ke zlepšení výsledků ve vzdělání nejsou ani 

mnohastránková vysvědčení se slohovými pracemi 

„písemného hodnocení“, ani povinné zavádění 

cvičení v navozování pohody v duších mladých lidí. 

Cestou je návrat ke zdravému rozumu, k odmítnutí 

pokrokářských nesmyslů, k vytěsnění „her na 

vzdělávání“ zcela mimo vzdělávací proces a návrat 

k náročnosti vzdělání s vědomím, že nelze 

donekonečna vycházet vstříc přebujelému kultu 

bezpracného pohodlí. 

Je nezbytné burcovat veřejnost, neboť drtivá 

většina ani netuší, po jak šikmé ploše náš 

vzdělávací systém klouže. Procitněme! Ještě snad 

není příliš pozdě. 

Ivo Strejček, 23. 1. 2024 

 

Zdroj: https://www.institutvk.cz/clanky/2582.html 

https://www.institutvk.cz/clanky/2582.html
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Lyžařský den v horském areálu Paprsek 
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Přednáška OSPOD v osmých třídách 

 
 

 

V úterý 23. ledna k nám do školy 

zavítali na přednášku pracovníci 

z Orgánu sociálně-právní 

ochrany dětí. Navštívili všechny 

osmé třídy, kde se s dětmi 

pobavili o tom, co pro ně 

znamená milník 15. roku. 

Společně si definovali, co je 

dobré a co špatné chování dle 

zákona a co jim může po 

15. roku hrozit, provedou-li 

trestný čin. A co to vlastně 

znamená - trestný čin.  

Věděli jste, že skutkovou 

podstatu trestného činu 

naplňuje i to, když starší kluci 

napadnou mladšího spolužáka 

v šatně a seberou mu svačinu? 

Pro mnohé z přítomných byla 

tato a další praktické ukázky 

velmi překvapivé. A to včetně 

zúčastněných pedagogů. 

Mám patnáct. 

Co to pro mě znamená? 
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Klima třídy 6. B 
Den před pololetními prázdninami, ve čtvrtek 

1. února, se ve třídě 6. B uskutečnila přednáška na 

téma Klima třídy. Šlo jednu z akcí z Komplexně 

primárně preventivního programu města 

Šumperka, do kterého je naše škola zapojená. 

Tato přednáška byla zaměřena na vztahy v rámci 

třídy.  

Komplexně primárně preventivní program města 

Šumperka je dlouhodobý a systematický projekt 

města Šumperka, který je nabízen školám v rámci 

preventivního programu. Jednotlivé přednášky 

jsou dle věku rozloženy do jednotlivých ročníků 

a děti si tak projdou všemi stádii. 
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Školení ROBOTEL 
Paní učitelky, které u nás na škole učí anglický 

jazyk, se na konci ledna zúčastnily školení, ve 

kterém se dozvěděly, jak pracovat s interaktivní 

jazykovou učebnou. Informatika 2 je totiž učebna 

zaměřená na výuku cizích jazyků. Mimo jiné 

obsahuje program, který umožní spojovat 

žákovské jednotky ke společné interakci - i ti žáci, 

kteří nesedí vedle sebe, spolu mohou přes 

sluchátka s mikrofonem komunikovat. Učitelé 

mohou také sledovat od svého počítače práci dětí 

anebo třeba všem naráz pustit stejný soubor 

v jeden čas. 
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Jak nástup digitální technologie negativně 

ovlivňuje mysl a budoucnost našich dětí 

 

Nad otevřeným dopisem neurologa M. J. Stránského 
 

Ve Francii byl nedávno přijat zákon týkající se dětí 

do 15 let, kde rodiče nesou plnou odpovědnost za 

to, co jejich děti přes mobilní telefony konzumují. 

V případě, že se zjistí, že konzumují nelegální 

obsah či obsah pro děti škodlivý, hrozí rodičům 

tvrdé tresty. 

Známý český neurolog Martin Jan Stránský už 

dlouhou dobu bije na poplach, že budoucnost 

našich dětí je zcela devastována používáním 

digitálních technologií (dále DT). V ČR mu 

z odpovědných lidí nikdo valně nenaslouchá, ale 

ve světě se již dělají mnohá opatření, která mají za 

cíl omezit vliv digitálních technologií na děti. 

Podíváme se blíže na některá tvrzení českého 

neurologa. 

S nástupem DT vybočujeme ze svých neuro-

evolučních priorit a vydáváme se na cestu, která 

ovlivňuje a dokonce i mění náš mozek a způsob, 

jakým myslíme a uvažujeme. Právě proto by se 

diskuse týkající se DT - zejména používání 

digitálních obrazovek a to hlavně u našich dětí, 

měla zaměřit na vědecky potvrzené hrozby, které 

představují, a ne na domnělé výhody, které jsou 

dvousečnou zbraní. 

 

Rychlá a povrchní povaha internetu podporuje 

povrchní myšlenkové surfování, nikoliv 

komunikaci tváří v tvář a hlubší přemýšlení či 

diskusi, která by vedla k tvorbě pevných 

neurologických spojů a konstrukcí (engramů), jež 

jsou nezbytné pro hlubší myšlenkové procesy, 

řešení problémů i získání vnitřní pohody. 

V důsledku toho jsme v souvislosti s nástupem 

této technologie přestali být chytřejší. Nejenže se 

průměrné IQ přestalo zvyšovat,2 ale již několik  

desetiletí klesá. Mezitím výsledky 

standardizovaného testování žáků, vč. i v ČR, 

neustále klesají,3 a to i před COVID-19. 

                                                           
2
 Conaway, Will. n.d. “Council Post: Technology Is on 

the Rise, While IQ Is on the Decline.” Sumarizace studii, 
Forbes. 
https://www.forbes.com/sites/forbestechcouncil/2020
/04/29/technology-is-on-the-rise-while-iq-is-on-the-
decline/ 
Smith, Rory “IQ Scores Are Falling and Have Been for 
Decades.” CNN. June 14, 2018. 
https://edition.cnn.com/2018/06/13/health/falling-iq-
scores-study-intl/index.html. 
3
 “Klesající výsledky Českého základního a středního 

školství: Fakta a řešení." McKinsey probono školství. 
https://www.mckinsey.com/cz/~/media/McKinsey/Loc

https://www.forbes.com/sites/forbestechcouncil/2020/04/29/technology-is-on-the-rise-while-iq-is-on-the-decline/
https://www.forbes.com/sites/forbestechcouncil/2020/04/29/technology-is-on-the-rise-while-iq-is-on-the-decline/
https://www.forbes.com/sites/forbestechcouncil/2020/04/29/technology-is-on-the-rise-while-iq-is-on-the-decline/
https://edition.cnn.com/2018/06/13/health/falling-iq-scores-study-intl/index.html
https://edition.cnn.com/2018/06/13/health/falling-iq-scores-study-intl/index.html
https://www.mckinsey.com/cz/~/media/McKinsey/Locations/Europe%20and%20Middle%20East/Czech%20Republic/Our%20work/McKinsey_pro_bono_skolstvi.ashx
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Četné studie zároveň ukazují, že naše duševní 

pohoda stále klesá, a to natolik, že dnes deprese 

a další poruchy nálady postihují nejméně 

jednoho ze tří lidí.4 Poprvé v historii se ve světě 

každoročně zabije více lidí, než kolik jich zemře ve 

válkách, při vraždách a teroristických činech 

dohromady.5 

Nadužívání DT u dětí a dospívajících přináší 

zanedbávání volnočasových aktivit, problémy se 

spánkem, stravováním, s časem stráveným 

s rodinou a kamarády a s problémy s výukou, vše 

ve spojitosti s nárůstem úzkosti, ADHD, deprese, 

sebevražedných myšlenek, agresivitou 

a konzumací návykových látek (6).  

Proč to tak je? 

Příčinou současného stavu je spojení dvou 

jedinečných jevů, které společně tvoří unikátní 

stav. Náš mozek se vyvinul se dvěma hlavními 

prioritami pro přežití: první je znalost pravidel 

přírody, zejména věcí, které vás mohou zranit  

                                                                                           
ations/Europe%20and%20Middle%20East/Czech%20Re
public/Our%20work/McKinsey_pro_bono_skolstvi.ashx 
4
 “Global Report: 45% of People Have Not Felt True 

Happiness for More than Two Years.” Oracle.com. 
2022. 
https://www.oracle.com/news/announcement/oracle-
cx-happiness-research-study-2022-06-15/ 
5
 Saloni Dattani, Fiona Spooner, et al. Our World in 

Data. “Causes of Death.” 
https://ourworldindata.org/causes-of-
death#:~:text=Heart%20diseases%20were%20the%20
most,1%2Din%2D7%20deaths. 

 

nebo zabít. Druhou je upřednostnění a patření do 

sociální skupiny. 

Navzdory všem našim nářkům se dnes nacházíme 

v období nevídaného růstu a stability. Tím se pro 

většinu lidí stala první priorita méně relevantní až 

irelevantní; současné hrozby vnímáme jako 

opožděné, vzdálené, nepodstatné. Pro většinu lidí 

je plánování dovolené mnohem důležitější, než si 

sednout a přemýšlet o důsledcích klimatických 

změn, energetické krize nebo rozbíhajícího se 

darebáckého státu, nehledě na to, kam jako lidé 

směřujeme. 

Na základě odpadnutí první priority se stala naše 

evoluční potřeba patřit do skupiny naší 

dominantní prioritou a to přes nástup globalizační 

technologie, která jako svůj hlavní efekt vytváří 

a podporuje návykovou závislost na potřebě 

někam patřit. Tento efekt je nejpatrnější 

v neurologických důsledcích, které se projevují 

vzestupem a závislostí na internetu a jeho 

zhoubném sourozenci, sociálních médiích. 

Studie přesvědčivě prokazují, že internet, pokud 

je používán jako sociální nástroj, oslabuje 

schopnost uvažovat, podkopává fyzické zdraví 

a vykolejuje nás z dalších neurologicky 

odvozených evolučních schopností. 

Neurologický mechanismus, který výše uvedené 

vysvětluje, je přímočarý. Jednoduše řečeno, 

způsob, jakým mozek získává informace je stejně 

tak důležitý, jako je informace samotná. To dává 

smysl: komunikace a diskuse tváří v tvář 

https://www.mckinsey.com/cz/~/media/McKinsey/Locations/Europe%20and%20Middle%20East/Czech%20Republic/Our%20work/McKinsey_pro_bono_skolstvi.ashx
https://www.mckinsey.com/cz/~/media/McKinsey/Locations/Europe%20and%20Middle%20East/Czech%20Republic/Our%20work/McKinsey_pro_bono_skolstvi.ashx
https://www.oracle.com/news/announcement/oracle-cx-happiness-research-study-2022-06-15/
https://www.oracle.com/news/announcement/oracle-cx-happiness-research-study-2022-06-15/
https://ourworldindata.org/causes-of-death%23:~:text=Heart%20diseases%20were%20the%20most,1-in-7%20deaths
https://ourworldindata.org/causes-of-death%23:~:text=Heart%20diseases%20were%20the%20most,1-in-7%20deaths
https://ourworldindata.org/causes-of-death%23:~:text=Heart%20diseases%20were%20the%20most,1-in-7%20deaths
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prostřednictvím vzájemně propojených vět vytváří 

robustní slovní a rozumové sítě (engramy), 

zatímco surfování a neustálé psaní textových 

zpráv nic takového nedělá. Pokud se někdo kouká 

celý den do mobilu, jeho mozek bude podle toho 

uvažovat; stačí požádat teenagera - který celý den 

surfuje a píše SMSky, aby napsal gramaticky 

správnou větu, která má 25 slov. Nedokáže to. 

74 % dnešní České mládeže, místo hraní 

a interakce s vrstevníky v reálném světě, tráví svůj 

volný čas raději na sociálních sítích, kde do 

obrazovek zírají v průměru až 9 hodin denně.6 

Plných 97 % všech dospívajících hraje počítačové 

hry na obrazovce, přičemž u nich tráví až 3 hodiny 

denně, místo aby se věnovali fyzickým aktivitám 

a dialogu v reálném životě. 7  Sekundární účinky 

hraní videoher se vyskytují u 44 % uživatelů a 

zahrnují rušení spánku, špatné navazování 

přátelství, špatné známky, sociální retardaci 

a sekundární nárůst úzkosti a deprese. 

 

DOPORUDENÍ, vč. NADNÁRODNÍCH ORGANIZACÍ 

(AAP a WHO) 

Důkazy týkající se negativních dopadů mobilních 

telefonů, sociálních sítí a video her na děti jsou 

nyní natolik přesvědčivé, že přední světové 

                                                           
6
 “Zpráva o digitálních závislostech v České republice 

2023.” Národní monitorovací středisko pro drogy a 
závislosti.  
https://www.drogy-
info.cz/data/obj_files/33889/1220/Zprava_o_digitalnic
h_zavislostech_v_CR_2023.pdf 
 
Teepe, G. W., Glase, E. M., Reips, U. (2023) “Increasing 
digitalization is associated with anxiety and depression: 
A Google Ngram analysis”. PLoS ONE 18(4). 
doi:10.1371/ journal.pone.0284091 
 
Boers, Emily, Afzali, Mohammad, et al. “Association of 
Screen Time and Depression in Adolescence.” Journal 
of the American Medical Association Pediatrics. 
2019;173(9):853-859. 
doi:10.1001/jamapediatrics.2019.1759 
 
7
 “Teens, Video Games and Civics.” Pew Research 

Center: Internet, Science & Tech. September 16, 2008. 
https://www.pewresearch.org/internet/2008/09/16/te
ens-video-games-and-civics/ 
 

zdravotnické organizace (Světová zdravotnická 

organizace a Americká pediatrická akademie) 

vydaly stanoviska, v nichž výslovně doporučují, 

kolik času by dítě mělo trávit u obrazovky 

v závislosti na svém věku.8 Doporučení lze shrnout 

následovně: 

Pro děti mladší 18-24 měsíců: žádný čas 

u obrazovky s výjimkou omezeného videochatu. 

Pro děti ve věku od dvou do pěti let: maximálně 

1 hodina času stráveného u obrazovky pod 

dohledem denně, u dětí ve věku 5-15 let se tento 

čas zvyšuje na maximálně 2 hodiny denně pod 

dohledem. 

Není divu, že řada zemí, od Anglie a Francie po 

Austrálii, Čínu, Ugandu a Malajsii, zakázali mobilní 

telefony ve školách, stejně jako některé státy 

v USA; UNESCO doporučuje zákaz všech mobilních 

telefonu ve všech školách ve světě. Státy v USA 

a EU žalují META a TikTok za zneužívání soukromí 

dětí. 

 

Více najdete ve zdroji, ze kterého jsme čerpali: 

https://blog.aktualne.cz/blogy/martin-jan-

stransky.php?itemid=46117 

 

 

                                                           
8
 American Academy of Pediatrics. 2016. “Media and 

Young Minds.” Pediatrics 138 (5): e20162591. 
https://doi.org/10.1542/peds.2016-2591. 
 
UNESCO Technology and Education Report 2023 
https://www.unesco.org/gem-report/en/technology 
 
“Guidelines on Physical Activity, Sedentary Behavior 
and Sleep for Children Under Five Years of Age.” WHO. 
2019. 
https://iris.who.int/bitstream/handle/10665/325147/
WHO-NMH-PND-2019.4-
eng.pdf?sequence=1&isAllowed=y 

https://www.pewresearch.org/internet/2008/09/16/teens-video-games-and-civics/
https://www.pewresearch.org/internet/2008/09/16/teens-video-games-and-civics/
https://doi.org/10.1542/peds.2016-2591
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Dobrodružství v džungli 
Žákovské práce zaslané do soutěže MČK 

 

Dobrodružství v džungli 
Zuzana Wiesnerová, 4. A 
 

Existuje jedno malé městečko v Americe, 

Likevillage, ve kterém bydlím se svou rodinou. 

Jmenuji se Kate a mé největší přání je navštívit 

Čínu. Přeji si to od tří let, co jsem v zoologické 

zahradě spatřila pandu. Teď je mi dvacet jedna let 

a stále doufám, že se mi to někdy splní. 

V den svých narozenin jsem dostala od rodičů 

dárek. Byla to taková malá modrá obálka. Kouknu 

se do ní a vidím letenku do Číny. Jsem nadšená!  

„To je ten nejlepší dárek ze všech,“ křičím radostí. 

O týden později už jsem na letišti a těším se na 

nové zážitky. 

Letadlo se sice zpozdilo o jednu hodinu, ale to mi 

náladu nezkazí. Let proběhl hladce, takže potom, 

co jsem vystoupila z letadla a zavolala taxíka, už 

jsem mířila směrem k Hong Tian, kde mě už čekala 

malá skromná chatka. No spíš chatrč, protože tam 

nebyla wifi, ve střeše byla díra a dveře vrzaly, ale 

mělo to své kouzlo. Mně to bohatě stačí, řekla 

jsem si. Vybalila jsem si věci a chystala se do 

postele, když v tom slyším divné zvuky. Kouknu se 

z okna, ale nikde nikdo.  

„To je zvláštní,“ řeknu si. Tak se obuji a jdu to 

prozkoumat. Zvuky jsou hlasitější a hlasitější. 

Táhnou mě víc do džungle. Po chvíli vůbec 

netuším, kde jsem. Zpanikařím. Vlevo ode mě 

něco zašustí v křoví. Uskočím, ale seberu odvahu 

a pomalu přistoupím blíž, odkud vycházel ten 

divný zvuk. V tu stejnou chvíli se strašně leknu, 

protože na mě něco vyskočilo. Proč jsem tak 

mokrá? Co to je? Něco mě olizuje. Ble! Co to 

proboha je? Jůůůů, to je krása. Vždyť to je PANDA! 

Splnil se mi můj životní sen. 

Panda do mě naráží čenichem, jako by mě někam 

chtěla vést. Jdu za ní. Vede mě skrz husté 

bambusy až k místu, kde leží její mládě. Je krásné, 

malé, roztomilé, ale zraněné.  

„Musím mu pomoci,“ řeknu si.  

Podívám se pořádně a zjistím, že má poraněnou 

tlapku. Utrhnu si kousek z košile a tlapku mu 

zavážu, aby nekrvácelo. Pandí maminka se 

najednou se svým mláďátkem schovala. To je 

divné, řeknu si a podívám se za sebe. Tygr! Dívá se 

mi přímo do očí. Chci vzít nohy na ramena, ale 

jsem ve slepé uličce. Naštěstí si vzpomenu, že 

mám v kapse pepřový sprej. Ten mi dal tatínek na 

ochranu. Rychle strčím ruku do kapsy u kalhot, 

vytáhnu jej, zavřu oči a šplíchám přímo na tu 

šelmu. Trefa! Tygr zakňučí a uteče. Pandí rodinka i 

já jsme v bezpečí. 

S pandou jsme se skamarádili. Každý den za mnou 

chodí se svým mláďátkem. Pojmenovala jsem je 

Lajla a Lily. Už máme společně spoustu fotek. Ty se 

mojí rodině budou moc líbit. Jsem šťastná, že se 

mi mé přání splnilo.  

 

 
 Obrázek: Václav Kašpar, 3. A 
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Dobrodružství v džungli 

(aneb rizika života) 
Kristýna Nedělníková, 9. A 
 

Každý den je tu pro zvířata stejný, 

pro nás není zas tak zřejmý. 

Nevíte, co se za hustými listy skrývá, 

nebo kdo se na vás zrovna dívá. 

 

Každým krokem se může něco stát, 

buď vás přepadne tygr, 

nebo uštkne velký had, 

a nikdo neví, jak se v tu chvíli zachovat. 

 

Pokud se rozhodnete hledat poklad, 

zabloudíte nejméně stokrát. 

Ale tohle není to hlavní pro tentokrát, 

stejně by vás tam někdo okrad. 

 

I když mně přijde džungle děsivá, 

nikdo neříká, že pro tebe nemůže být jiskřivá. 

Zkrátka každá džungle je pro každého jiná, 

záleží na tom, jak ji vnímáš ty svýma očima. 

 

 

Dobrodružství v džungli 
Marie Hůlková, 9. A 
 

Amazonská džungle je svět zvířat, 

avšak lidská noha umí týrat. 

V zoologické spousta zvířat sedí, 

ale za co, to sami nevědí. 

 

Opička ta má malý výběh, 

má za sebou velký příběh. 

V džungli by měla daleko víc prostoru, 

bohužel ji pomoct nemohu. 

 

Co takový gepard nebo lev, 

ti mají obrovský hněv. 

Rádi by v džungli běhali, 

jenže jak by se tam dostali? 

 

Příroda plná liánčat, lián a liánů, 

jako vody v oceánu. 

Já se s vámi loučím, 

ale tenhle příběh neukončím. 

 

 
Obrázek: Anička Tranová, 8. A Obrázek: Sofie Němečková, 9. A 
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Dobrodružství v džungli 
Lucie Vojáčková, 9. A 
 

Letěli jsme nad džunglí, když nám přestal fungovat 

jeden z motorů a my museli nečekaně přistát. 

Naše skupinka se skládala z pěti členů. Mě, Sadie, 

Finna, Kathleen, které jsme říkali Kate a našeho 

odhodlaného průvodce a pilota, který znal džungli, 

jako by se tam narodil, i když jsme ji měli vidět 

pouze z letadla. Jmenoval se Zubair. Slíbil, že na 

tenhle zážitek nikdy nezapomeneme. 

Když jsme vešli do té záhadné džungle, ozvaly se 

nad námi podivné zvuky, byly to dvě malé opice v 

korunách stromů. Co nejrychleji jsem si vytáhl svůj 

černý fotoaparát, který jsem si před vstupem 

zapomněl vytáhnout. Avšak předtím, než jsem je 

stačil vyfotit, byly pryč. Ještě v dálce jsme spatřili, 

jak bezstarostně létají vzduchem a skáčou ze 

stromu na strom, z liány na liánu. Kate se Sadie 

obdivovaly nádherné palmy tyčící se nad hlavami 

nás všech. Já jsem všechno fotil, takže mi všechno 

dlouho trvalo a musel jsem vždycky dobíhat naši 

skupinu, jež byla daleko přede mnou. Společně se 

Zubairem a zbytkem skupiny jsme vystoupali na 

tajnou vyhlídku, kde jsme měli celou džungli jako 

na dlani. „To je nádhera!“ vypískla Kate, nadšená 

z celé naší dosavadní výpravy. 

 Zu nás potom vedl po obtížnější stezce přes vlhké 

kameny, které nám klouzaly pod nohama. Než 

jsme přišli na místo, řekl nám Zu, abychom byli 

všichni potichu, protože by někde kolem nás mohli 

být sloni. Přešli jsme stezku a dostali jsme se před 

ohlušující, blankytně modrý vodopád. Doopravdy 

jsme viděli slonici se slůnětem pít u vody. Sadie mi 

vzala foťák a vyfotila šedomodré slony. Odešli 

jsme o kousek dál, abychom nerušili zvířata a Zu 

nám řekl, že máme před sebou poslední kus cesty. 

Trochu nás to všechny zamrzelo, když jsme si 

uvědomili, že tuhle krásu budeme muset 

zanedlouho opustit. 

Vydali jsme se dál a všichni jsme si povídali. Já 

jsem se odpojil od skupiny, abych si vyfotil 

krásnou exotickou květinu. Když jsem fotil, slyšel 

jsem v dálce funění nějakého zvířete. Zapraskaly 

větve a já jsem věděl, že se zvíře rozběhlo ke mně. 

Obrázek: Laura Bouchalová, 9. B 
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Kytka nekytka, hned jsem běžel ke skupině. 

Vystrašeně jsem na ně volal, že za námi něco běží. 

Zu všechny pobídl, ať co nejrychleji utíkáme za 

ním. Už od dětství jsem nesnášel běh, byl jsem 

poměrně pomalý, ale adrenalin mě poháněl 

kupředu. Viděl jsem Zubaira a kamarády běžet po 

dlouhé dřevěné lávce nad propastí. Lávka mi 

připadala, že už dlouho nevydrží. Ještě víc jsem 

zrychlil, abych se na ni dostal. Zvíře za mnou pořád 

běželo. Provazy se nehezky napínaly a praskaly. 

Ostatní už byli na druhé straně. Věděl jsem, že 

jestli se tam za pár sekund nedostanu, skončím 

v propasti. Dva metry. Tolik mi stačilo, abych se 

dostal do bezpečí druhé strany. Prásk! Most se 

zřítil. Povedlo se mi zachytit skály. „Jacku!“ zavolali 

na mě všichni. Finn se Zubairem mi pomohli 

vyškrábat se nahoru. Všichni tři jsme se unaveně 

svalili na zem, kde jsme leželi, dokud nás 

z odpočinku nevytrhlo srdcervoucí kňučení. „Co to 

bylo?“ zeptala se překvapeně Kate. Nikdo nevěděl. 

„To nebylo dospělé zvíře!“ řekl jsem znenadání. 

„Určitě potřebuje pomoc,“ povzdechl jsem si. 

Za chvíli se nám mládě povedlo vytáhnout. „Mládě 

pumy černé. Muselo se určitě ztratit a tak za námi 

běželo,“ vysvětlil Zu.  

Když nastal večer, byli jsme všichni unavení. Šli 

jsme tedy na planinu za džunglí, kde jsme zapálili 

oheň, aby si nás někdo všimnul a zachránil. 

Probudil nás až zvuk přistávající helikoptéry 

a hlasy našich zachránců. Druhý den ráno jsem si 

uvědomil, co se za ten celý prapodivný den stalo, 

a já věděl, že Zu měl pravdu. Na tohle 

dobrodružství doopravdy nikdy nezapomeneme.  

 

Poslední návštěva džungle 
Vojtěch Janíček, 8. A 
 

Se třídou do džungle jsme šli, 

ale od skupiny vzdálil jsem se. –  

A už mě nenašli. 

 

V džungli jsem se ztratil 

a potkal jsem tygry. 

Ale nebál jsem se a tygry zmlátil. 

 

Vodu z řeky jsem z dlaní pil, 

v tom šplouchnutí jsem uslyšel 

a aligátor z vody na mě vyskočil. 

 

Pěstí jsem se ho praštit pokusil, 

on mě ale kousl. –  

Ve vodě jsem se utopil.  

 

 

Obrázek: Soňa Smoluchová, 9. A 

Obrázek: Natálie Nováčková, 9. A 
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Švejk jde na vojnu 
Jaroslav Hašek 

 

V době, kdy lesy na řece Rábu v Haliči viděly utíkat 

přes Ráb rakouská vojska a dole v Srbsku rakouské 

divize jedna za druhou dostávaly přes kalhoty to, 

co jim dávno patřilo, vzpomnělo si rakouské 

ministerstvo vojenství i na Švejka, aby pomohl 

mocnářství z bryndy. 

 

 
 

Švejk, když mu přinesli vyrozumění, že se má za 

týden dostavit na Střelecký ostrov k lékařské 

prohlídce, ležel právě v posteli, stižen opětně 

revmatismem. 

Paní Müllerová mu vařila v kuchyni kávu. 

„Paní Müllerová,“ ozval se z pokoje tichý hlas 

Švejkův, „paní Müllerová, pojďte sem na chvilku.“ 

Když posluhovačka stála u postele, řekl Švejk opět 

takovým tichým hlasem: „Sedněte si, paní 

Müllerová.“ 

V jeho hlase bylo něco tajuplně slavnostního. 

Když se paní Müllerová posadila, prohlásil Švejk, 

vztyčuje se na posteli: „Já jdu na vojnu!“ 

„Panenko Maria,“ vykřikla paní Müllerová, „co tam 

budou dělat?“ 

„Bojovat,“ hrobovým hlasem odpověděl Švejk, 

„s Rakouskem je to moc špatný. Nahoře nám už 

lezou na Krakov a dole do Uher. Jsme biti jako žito, 

kam se podíváme, a proto mě volají na vojnu.   

 
 

Já jim přece včera četl z novin, že drahou vlast 

vovinuly nějaké mraky.“ 

„Ale vždyť se nemůžou hejbat.“ 

„To nevadí, paní Müllerová, pojedu na vojnu ve 

vozejku. Znají toho cukráře za rohem, ten takovej 

vozejk má. Vozil v něm před lety svýho chromýho 

zlýho dědečka na čerstvej vzduch. Vy mne, paní 

Müllerová, v tom vozejku na tu vojnu odtáhnete.“ 

Paní Müllerová se dala do pláče: „Nemám, 

milostpane, doběhnout pro doktora?“ 

„Nikam nepudou, paní Müllerová, já jsem až na ty 

nohy úplně zdravej kanonenfutr a v tý době, když 

je to s Rakouskem vošklivý, každej mrzák musí bejt 

na svým místě. Vařte kávu klidně dál.“ 

A zatímco paní Müllerová, uplakaná a rozechvělá, 

cedila kávu, dobrý voják Švejk si zpíval na posteli: 

 

Jenerál Windischgrätz a vojenští páni 

od východu slunce vojnu započali, 

hop, hop, hop! 

 

Vojnu započali, takto jsou zvolali: 

„Pomoz nám Kristus pán s panenkou Marií, 

hop, hop, hop!“ 

 

Uděšená paní Müllerová pod dojmem strašného 

válečného zpěvu zapomněla na kávu a třesouc se 

na celém těle, uděšena naslouchala, jak dobrý  
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voják Švejk dál zpívá na posteli: 
 

S panenkou Marií a ty čtyry mosty, 

postav si, Pimonte, silnější forposty, 

hop, hop, hop! 
 

Byla bitva, byla, tam u Solferina, 

teklo tam krve moc, krve po kolena, 

hop, hop, hop! 
 

Krve po kolena a na fůry masa, 

vždyť se tam sekala vosumnáctá chasa, 

hop, hop, hop! 
 

Vosumnáctá chaso, neboj se ty nouze, 

vždyť za tebou vezou peníze na voze, 

hop, hop, hop! 

„Milostpane, proboha jich prosím,“ ozvalo se 

žalostivě z kuchyně, ale Švejk již končil svou 

válečnou píseň: 
 

Peníze na voze a menáž v kočáře, 

kerejpak regiment tohlencto dokáže, 

hop, hop, hop! 
 

Paní Müllerová vyrazila ze dveří a běžela pro 

lékaře. 
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Pětka slaví 

55. let 


